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 المستخلص
بظاهرة الاحتباس الحراري لدى معلمي العلوم في المرحلة هدف البحث الى التعرف مستوى الوعي البيئي    

الابتدائية  مثل مجتمع البحث بمعلمي العلوم في المدارس الابتدائية الحكومي النهارية التابعة الى مديرية تربية 
( معلم ومعلمة الذين يدرسون الصفوف الخامس والسادس الابتدائي 212ديالى /قضاء بعقوبة البالغ عددهم )

 مقياس( معلم ومعلمة ،اعدت اداة البحث 100وبالتعيين العشوائي مثلت العينة   ) 2022-2021ام الدراسي للع
المعرفة بهذه الظاهرة ، معرفة الجهود المبذولة الأتية :  الجوانبموزعة على   ( فقرة25مؤلف من ) 

اس ، وبذلك تصبح الدرجة الكلية وبذلك اصبح المقيادراك الدور الشخصي تجاها والاتجاهات نحوها ، لمواجهتها
إذ وضع أمام كل فقرة البدائل الخمسة ) موافق بشدة ، موافق ، محايد ، غير موافق ، ،(125-25للمقياس بين)

طبق  وتم التحقق من صدقها وثباتها ، و (على التوالي1،2،3،4،5غير موافق بشدة ( وأعطيت الدرجات )
، وباستخدام معادلة الاختبار  2022-2021الدراسي الاول للعام المقياس على افراد عينة البحث في الفص 
وعي بيئي بظاهرة الاحتباس الحراري لدى وجود  اظهرت النتائج التائي لعينة واحدة مقارنة بالوسط الفرضي ،

 وفي ضوء النتائج اقترحت الباحثة عدد من (  0،05) احصائية دلالة عندمعلمي العلوم في المرحلة الابتدائية  
 المقترحات والتوصيات.

 
Abstract 

The aim of the research is to identify the level of environmental awareness of global 
warming Phenomena for science teachers in the primary stage, such as the research 
community of science teachers in the daytime government primary schools affiliated to 
the Diyala Education Directorate / Baquba District, which number (212) teachers who 
study the fifth and sixth grades for the school year 2021  -2022 With random 
assignment, the sample represented (100) male and female teachers. The research tool 
prepared a scale consisting of (25) items distributed on the following aspects: 
knowledge of this phenomenon, knowledge of the efforts made to confront it, 
awareness of the personal role towards it and trends towards it, thus becoming the 
scale and thus the total score becomes  For the scale between (25-125), the five 
alternatives (strongly agree, agree, neutral, disagree, strongly disagree) were placed in 
front of each paragraph, and the scores were given (1,2,3,4,5) respectively, and their 
validity was verified.  And its stability, the scale was applied to the members of the 
research sample in the first semester of the year 2021-2022, and using the t-test 
equation for one sample compared to the hypothetical mean, the results showed an 
environmental awareness of global warming among science teachers in the primary 
stage.  At statistical significance (0.05) and in light of the results, the researcher 
suggested a number of suggestions and recommendations,. 
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